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Marek 1,21-34:  Když přišli do Kafarnaum, hned v sobotu šel do synagógy a učil. I žasli nad jeho učením, neboť
učil jako ten, kdo má moc, a ne jako zákoníci. V jejich synagóze byl právě člověk, posedlý nečistým duchem. Ten
vykřikl:  "Co je ti do nás,  Ježíši  Nazaretský? Přišel  jsi  nás zahubit?  Vím, kdo jsi.  Jsi  svatý Boží."  Ale Ježíš  mu
pohrozil: "Umlkni a vyjdi z něho!" Nečistý duch jím zalomcoval a s velikým křikem z něho vyšel. Všichni užasli a
jeden druhého se ptali: "Co to je? Nové učení plné moci - i nečistým duchům přikáže, a poslechnou ho." A pověst o
něm se rychle rozšířila po celé galilejské krajině. Když vyšel ze synagógy, vstoupil s Jakubem a Janem do domu
Šimonova a Ondřejova. Šimonova tchyně ležela v horečce. Hned mu o ní pověděli. Přistoupil k ní, vzal ji za ruku a
pozvedl ji. Horečka ji opustila a ona je obsluhovala. Když nastal večer a slunce zapadlo, přinášeli k němu všechny
nemocné a posedlé. Celé město se shromáždilo u dveří. I uzdravil mnoho nemocných rozličnými neduhy a mnoho
zlých duchů vyhnal. A nedovoloval zlým duchům mluvit, protože věděli, kdo je.

Na Starém zákonu záleží

Byla sobota. Věřící se sešli v modlitebně, zpívalo se, společně se modlili, naslouchali biblickému čtení. A 
někdo z přítomných měl příležitost podat výklad přečteného oddílu. Toho dne se výkladu ujal syn tesaře z 
Nazareta. A od té doby si z toho udělal obyčej, takže sobotu co sobotu sedával v galilejských modlitebnách 
a na základě biblického oddílu kázal.

Znamená to, že náš mistr se bez tehdejší Bible, již nyní nazýváme Starý zákon, neobešel. Čas od času 
někoho v církvi napadne myšlenka, že Starý zákon vlastně už neplatí, už není zajímavý, je překonán a už 
nám nemá co říct. Ježíš si nic takového nemyslel. Čítával z knih Mojžíšových, přemýšlel o prorockých 
knihách, učil se nazpaměť žalmy. A jestliže se bez Starého zákona neobešel on, neobejdeme se bez něj ani 
my, jeho žáci a žákyně. Žák není nad svého učitele. Učíme se tedy rozumět Mojžíšovi, prorokům a ostatním
starozákonním textům tak, jak jim rozuměl Ježíš.

Jako někdo, kdo má autoritu

Když přišli do Kafarnaum, hned v sobotu šel do synagógy a učil. I žasli nad jeho učením, neboť učil jako 
ten, kdo má moc, a ne jako zákoníci. Jak že to vlastně vyučoval? Evangelista Marek k tomu napsal jen 
několik slov. A přeložit do češtiny se to dá různě: Učil jako ten, kdo má moc (ČEP, BKr) / zmocnění (B21) / 
pravomoc (ČSP) / autoritu (anglické překlady RSV, ASV, KJV). To tedy bylo Ježíšovo specifikum. Nebyl to 
běžný způsob výkladu. Zákoníci obvykle posluchačům nabídli tradovaný výklad onoho rabína, nebo 
tamtoho rabína a opírali se při tom o jméno a autoritu oněch osobností. Oproti tomu Ježíš mluvil 
suverénně, nedovolával se té či oné uznávané kapacity v oboru, kázal jako by sám byl vykladačská autorita.
A to bylo patrně velmi působivé, takže posluchači kouleli očima a stříhali ušima.

Kazatelé, kteří mluví sebejistě, suverénně a obratně byli obdivováni kdysi stejně jako dnes. A vypočítaví
chytráci vám řeknou, že každý, kdo chce být přesvědčivý řečník, měl by na veřejnosti suverenitu alespoň 
předstírat, protože právě tím si může posluchače získat na svou stranu. Je to tedy trochu nebezpečné a 
zneužitelné. Na druhou stranu umění autoritativního vystupování nám může dobře posloužit ve chvíli, kdy 
se potřebujeme bránit a zbavit nějakého dotěrného obchodníka, protivníka či podvodníka.

Ale zpět k Ježíšovi: jeho vyučování mělo šťávu a sílu, bylo průrazné a jadrné, bylo pronášeno s autoritou
toho, kdo ví, o čem mluví a za svými slovy si pevně stojí. Učil jako ten, kdo je zmocněn a oprávněn 
vyučovat Božímu zákonu.

Reakce na kázání: Bručení v synagóze

Mezi posluchači se ovšem našel jeden, kterému se to náramně nelíbilo, a proto se ozval. Evangelista to 
popisuje takto: V jejich synagóze byl právě člověk posedlý nečistým duchem. Ten vykřikl: "Co je ti do nás, 
Ježíši Nazaretský? Přišel jsi nás zahubit? Vím, kdo jsi. Jsi svatý Boží."

Kazatel musí být připraven na rozmanité reakce posluchačů. Podle reakcí lze také odhadovat, jak moc se
kázání podařilo. Když jsem ještě byl mládežník a student, jeden farář mi říkal, že nejlepší prý je, když 
kázání lidi potěší natolik, že mají chuť to někomu říci. Druhá, taky dobrá možnost je, když kazatel lidi 
rozzlobí, nebo vyprovokuje k nesouhlasu. A nejslabší kázání je takové, které s posluchači nijak nehne. 
Podle tohoto měřítka můžeme odhadnout, že se Ježíšovo kázání v Kafarnaum asi docela vydařilo – povedlo 
se mu totiž někoho zvednout ze židle k tomu, aby hlasitě vyjádřil nelibost a nesouhlas.

V tomto případě šlo o člověka, který sám sobě tak docela nevládl, jelikož ho ovládalo něco jiného, 
nelidského, lidem nepřiměřeného, slovy Písma – nečistý duch. Kázání evangelia bylo pro tohoto člověka 
odpudivé, jelikož hrozilo, že by ho ta zvěst mohla nějak zasáhnout a změnit. Zvolal: Co je ti do nás! Nech 



nás na pokoji, jdi si po svých a my si budeme dál v klidu dělat to své… Já vím, ty jsi svatý, Boží, ale my 
žijeme jinak a nepotřebujeme, abys nám v našem řádu dělal chaos nebo novoty. Nechceme slyšet, že to, co 
nám doposud vonělo, je ve skutečnosti smrdutý a jedovatý kouř.

Vskutku, v konfrontaci Kristem a jeho učením je těžké některé myšlenky a představy obhájit, jsou 
neudržitelné, jsou nepřijatelné. Jenže my jsme se oněm nedobrým představám dávno naučili a přijdou nám 
normální, Něco jsme odkoukali od svých předků, nebo jsme si to osvojili jinde, to je celkem jedno. Ale teď 
to máme pod kůží, ony nečisté myšlenky a postoje jsou součástí naší totožnosti.

Není divu, že člověk podmaněný nečistými myšlenkami v Ježíšovi spatřoval přímo svého nepřítele, 
protivníka, takže pravil – Přišel jsi nás zničit? Chceš nás zahubit? A apoštol Pavel na tuto myšlenku navázal:
Ano, přesně tak tomu je, opravdu musíme zemřít, staré nečisté já musí zemřít, skončit, aby vznikl prostor 
pro nové já, pro nového člověka, který už není ovládán ničivými myšlenkami a představami. Proroci 
starého Izraele mluvili o kamenném srdci, které musí být odňato, abychom mohli přijmout srdce z masa a 
spolu s ním dobrý Boží zákon.

Je to boj

Příběh vypráví, že po ostrých slovech bručícího člověka následovala ostrá mistrova odpověď. Doposud 
si lidé mohli říkat, že kazatel vystupuje jako kdyby byl autorita, od této chvíle mohou dosvědčit, že autoritu
skutečně má. Ježíš mu pohrozil: "Umlkni a vyjdi z něho!" Nečistý duch jím zalomcoval a s velikým křikem z 
něho vyšel. Tesař z Nazareta řekl pravomocné slovo, jemuž se zlé síly chtě nechtě musely podřídit. Musely 
zmlknout a onoho člověka nechat na pokoji.

Ale nikde není psáno, že by se tak stalo snadno a jednoduše. Nikoli, byl to boj, a to boj viditelný a 
slyšitelný. Zbavovat se nelidských myšlenek, které se zažraly pod kůži a které ovládají člověka, není 
snadné, je to dlouhý běh a dlouhý zápas. Například anonymní alkoholici o sobě nikdy netvrdí, že už jsou 
zdraví a že už nikdy pít nebudou. Vědí jen, že to třeba 3 dny nebo 50 dní nebo 1000 dní už zvládli bez něj a 
že tento den jsou odhodláni nepít – možná to bude snadné zvládnout, možná to bude obtížné, ale dnes 
budou žít bez chlastu. Jak to bude zítra, to se uvidí. Podobně i jiné nelidské návyky a nečisté myšlenky se 
občas mohou vracet a znovu se mohou přihlásit o své místo v srdci toho, kdo se jich už dříve zbavil. První, 
druhá, třetí bitva byla úspěšná a vítězná, zlá síla umlkla, člověka opustila a to je skvělé! Buďme však 
připraveni, že bojovat bude potřeba i nadále.

Malé problémy

Možná právě proto tento příběh o vyhnání nečistého ducha není příběhem jediným či ojedinělým. Ještě 
téhož dne v Kafarnaum se děly věci, tentokrát již mimo modlitebnu: Když vyšel ze synagógy, vstoupil s 
Jakubem a Janem do domu Šimonova a Ondřejova. Šimonova tchyně ležela v horečce. Hned mu o ní pověděli. 
Přistoupil k ní, vzal ji za ruku a pozvedl ji. Horečka ji opustila a ona je obsluhovala.

Co myslíte, je zvýšená tělesná teplota závažná nemoc? Nejsem lékař, horečka může být projevem 
různých nemocí, ale vím, že v každé lékárně mají hned několik druhů prášků proti horečce a za přijatelnou 
cenu. Představuji si, že kdyby žil Ježíš dnes, tak by ho lidé s takovou drobností, jako je horečka, asi 
neobtěžovali. Možná že Šimonova tchyně měla jen docela obyčejnou virózu, která by za pár dní odezněla. 
Ale Ježíš neřešil, jestli jde o velký nebo malý problém. Nezajímalo ho, jestli je jí zle jenom trochu anebo 
hodně. Přistoupil k ní, uchopil za ruku a pozvedl ji. Malé obtíže jsou taky obtíže. I při drobném onemocnění 
má smysl doufat v Boží pomoc a v jeho síle obtíže překonávat.

Závěr

Když nastal večer a slunce zapadlo, přinášeli k němu všechny nemocné a posedlé. Celé město se 
shromáždilo u dveří. I uzdravil mnoho nemocných rozličnými neduhy a mnoho zlých duchů vyhnal. A 
nedovoloval zlým duchům mluvit, protože věděli, kdo je.

Nazaretský řemeslník přinesl do Kafarnaum spoustu změn. Nejen Šimonova tchyně a člověk v synagóze,
spolu s nimi ještě celá řada dalších lidí přijala pomoc a úlevu od svých neduhů. Přesto se nedá říci, že by ty 
změny výrazně ovlivnily a proměnily život města (viz Matouš 11,21-24). K plošné a hromadné změně 
smýšlení mezi občany města nedošlo. Stalo se pouze to, že všichni v synagóze slyšeli Kristovo učení 
a několik lidí, domů a rodin přijalo ulehčení od svých obtíží. Tak se děje a tak se šíří mesiášská revoluce.

Bože, poslal jsi svého Syna zastavit a zahubit zlo mezi lidmi. Prosíme, ať se nadchneme pro tvůj úklid – ať 
se zbavujeme svých nečistých myšlenek a zvyklostí. Kéž se naučíme správně rozumět Starému zákonu. A dej, 
abychom se radovali z větších i menších každodenních vítězství skrze Ježíše Krista.


